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GEORGE BERNARD 
SHAWRÓL rendkívül érde-
kes életrajzot írt B.C. Ros-
set. Űj szempontú írásában 
Th. D. O' Bolger pennsylva-
niai egyetemi tanár kiadatlan 
könyvének anyagát is fel-
használta. Shaw eddigi élet-
rajzírói túlságosan támasz-
kodtak a világhírű író ada-
taira. Rosset nem ismerte 
személyesen és így munkájá-
ban saját szempontjait érvé-
nyesíti és objektívebben kö-
vetkeztet. Többek között an-
nak a véleménynek ad kife-
jezést, hogy Shaw természe-
tes apja édesanyjának barát-
ja, George Vandeleur Lee 
énektanár és karmester, aki-
nek primadonnája volt Dub-
linban. Lee irányította G. B. 
Shaw és nővérei nevelését 
és az ő hatására lett az író 
zenekritikus. 

A SZOVJETUNIÓ LEG-
NAGYOBB ÁLLAMÁBAN, 
az Orosz Szovjet Szocialista 
Köztársaságban még az idén 
bevezetik a könyvsorsjegyet. 
A sorsjegyek összértéke öt 
millió rubel lesz, egy sors-
jegy ára 25 kopek. 

IRAKBAN ELHATÁROZ-
TÁK. hogy Hérodotosz leírá-
sa alapján rekonstruálják a 
Bábel tornyát, A tervek sze-
rint az épületben vagy, mo-
dern előadótermet helyeznek 
el nemzetközi zenei feszti-
válok rendezésére. 

A COMITE NATIONAL 
DES ECRIVAINS fogadást 
adott a Párizsban tartózkodó 
délamerikai írók: Pablo Ne-
ruda és Miguel Angel Astu-
rias tiszteletére a Hotel Lu-
tetia helyiségeiben. 

LENINGRÁDBAN MEG-
TALÁLTÁK a Holt Lelkek-
nek egy ismeretlen kéziratát 
Gogol sajátkezű javításaival. 
A szerző a kéziratot valószí-
nűleg röviddel halála előtt 
korrigálta. 

LIMONÁDÉ JOE, Oldrich 
Lipsky vadnyugati komédiája 
volt az újabb csehszlovák 
filmgyártás legjövedelmezőbb 
filmje. Eddig 16 országba ad-
ták el és a francián, angolon, 
németen és magyaron kívül 
más nyelvekre is szinkroni-
zálták. 

BONNBAN A FRIEDR1CH 
EBE RT Alapítvány Erích Ol-
lenhauer Alapjának kurató-
riuma egyhangúlag úgy dön-
tött, ötvenezer márkát bocsát 
a tudományos kutatás ren-
delkezésérc abból a célból, 
hogy megállapítsák és feldol-
gozzák milyen méretű és jel-
legű volt a munkásmozgalom 
bel- és külföldi ellenállása a 
nemzeti szocialista önkény-
uralommal szemben. 

PÁRIZSBAN BEMUTAT-
TÁK a Elektra világhírű ren-
dezőjének, Michael Kakoyan-
nisznak „Zorba, a görög" cí-
mű új filmjét, amely Kazant-
zakisz regénye alapján ké-
szült. A film négy ember ko-
mikus és egyben tragikus ka-
landjait meséli el. A főszere-
peket Lila Kedrova, Irene 
Papas, Alan Bates és Ant-
hony Quinn alakították. 

WLADIM1R HOROWITZ 
századunk egyik legnagyobb 
zongoraművésze tizenkét évi 
szünet után visszatér a hang-
versenyterembe. Toscanini 
veje az elmúlt években csak 
hanglemez felvételeket készí-
tett, de közönség előtt nem 
játszott. Első hangversenyét 
ősszel a newyorki Carnegie 
Hallban fogja tartani. 

Boldog Balázs 

Orvostudományi Egyetem 
Tanárképző Főiskola 

Népköztársasági ösztöndíjasok 
az új tanévben 

A Szegedi Orvostudományi A Gyógyszertudományi Ka-
Egyetem Orvostudományi ron nyolcan nyerték el a 
Karán a Népköztársasági Népköztársasági ösztöndíj 
ösztöndíj első fokozatában második fokozatát. Endreffy 
tanulmányi eredménye alap- Emőke negyedéves, Galó Má-
ján tizenkét hallgató része- ria harmadéves, Hódi Klára 
sül az 1965/66-os tanévben, harmadéves, Kiss Elza má-
Ezek a következők: Gervain sodéves, Makay Zsuzsanna 
Mihály harmadéves. Herczeg harmadéves, Pelle Márta ne-
János ötödéves, Julesz János gyedéves, Tóth Klára har-
negyedéves. Korom I rma madéves és Zádeczky Sándor 
ötödéves, Láng Ilona ötöd- negyedéves hallgatók, 
éves,, Mustárdy Ildikó ötöd- A Szegedi Tanárképző Fő-
éves, Rózsa Katalin ötöd- iskola hallgatói közül huszon-
éves, Sági Ilona ötödéves, hatot talál tak érdemesnek a 
Svékus András ötödéves, Népköztársasági ösztöndíjra. 
Várkonyi Ágnes másodéves, Első fokozatot egy hallgató, 
Wórum Imre ötödéves és Virányi Katal in negyedéves 
Zsolnai Mária negyedéves. kapott. A Népköztársasági 

a t* ü »•• ösztöndíj második fokozatá-
A Népköztársasági ösztön- b a n a

 J
k ö v e t k e z ő k részesül-

dí j második fokozatát kap ta tek: Jobba Éva, Szalai József, 
Annus János negyedéves, Be- Kalmár Erzsébet, Köves Ka-
nedek György harmadéves, talin, Bohony Nándor, Budai 
Bíró László másodéves, Fre- Zsuzsanna, Szuromi Pál, Ba-
nyó Sándor harmadéves, Gal- kóné Szabó Margit, Matusik 
góczi Gábor ötödéves, Grá- Sándor, Takács József, Sza-
nitz János negyedéves, Gyúr- bados Gizella, Lehner Erika, 
kovics Ágnes ötödéves, Kar- Sántha Erzsébet, Mór Hona, 
csu Sarol ta másodéves, Ko- Vecsei Éva, Boros Erzsébet, 
uács Aranka másodéves, Cselik Máriá, Molnár Zsu-
Matkó Ida negyedéves, Mol- zsanna, Bíró Zoltán, Horog 
nár Klára másodéves, Nagy Eszter, Kristóf Mária, Décsy 
Erzsébet harmadéves, Prae- Zsófia és Szergyuk Natália. 
fort László ötödéves, Sándor A szolnoki kihelyezett tago-
Tamás harmadéves, Tekulics zaton első fokozatot Torma 
Péter másodéves és Török Mária, második fokozatot Lit-
László harmadéves hallgató, ke Gábor kapott. 

A Collegium Artium kis kátéja 

Három kérdés 
válasz és kívánságok 

Október 5-én, kedden este az ismétlés. Talán módszere- általában többet a nyugati 
8 órakor ismét benépesült sebben kellene többéves terv színházról, 
a TTK Béke-épületének lép- alapján végigmenni a zene- És most az artiumok zenei 
csőzetes előadóterme, ahol történet nagy korszakain. A szekciójának törzstagjai kö-
Gruber László bevezető sza- második kérdésre felelve, na- zül, a zeneművészeti szak-
vai után a hallgatóság lelkes gyon örülök például mind- iskolásokból választottunk 
tapsa közepette megkezdődött járt a ma este hallottaknak, egyet: Papp Jánost, aki — 
a Collegium Artium sorozat hiszen Bódás Péter olyan kollegáihoz hasonlóan — oly-
zenei szekciójának első elő- Haydn és Mozart darabokat kor-olykor aktív szólistaként 
adása. Dr. Nagy István, a játszott, melyek ritkán, vagy maga is közreműködik. 
Zeneművészeti Szakiskola ta- egyáltalán nem hallhatók _ Nagy István tanárom a 
nára, aki mostani ciklusát máshol, s sikeresnek találorr\ konziban, nagyon szeretjük 
Beethoven és kora címmel a zeneszerzők közti párhu- n e m utolsó sorban az artiu-
tartja — már tavaly és azt zamok megvilágítását is. Ez mi élményekért. Nekem ta-
megelőzően is nagy népszerű- nemcsak lexikális tudást valy különösen az a két elő-
ségnek örvendett színes, él- adott, hanem egy kis kórki- adása tetszett, melyet a kép-
vezetes előadói stílusával, tekintést, ízelítőt a bécsi zőművészet és zene kapcsola-
közérthető, anekdotizáló Trió- klasszikából. Végül pcdiQ tárói tdvtott, beugorva m€Q-
dorával. De talán beszéljen csak annyit,* érzésem szerint betegedett képzőművészeti 
az a három hallgató, akiket az eddigiek során mégszerez- előadó kollegája helyére. Al-
ti kedd esti előadás után há- tük azokat az alapokat, me- talában azért szerencsések 
rom kérdés során szólaltat- lyekre jöhetne már egy kis ezek az esték, mert közért-
tunk meg. A kérdések: modern zene. Milyen élveze- helöck, nincs tudományos 

— Mi volt a véleménye a tes lenne Nagy István stílű- terheltségízük, s mindjárt ze-
tavalyi artiumokról? sában például Ravelről, vagy nei illusztrációkkal is alá-

- Mit vár az idei prog- Honeggerről hallani! támasztva sokkal mozgdlma-
ramtol? Laboda Kálmán negyed- sabbak és gyakorlatisbbak. 

— Mit hiányol benne, vagy éves jogászé a szó. Az idei program azért jó 
miről szeretne többet hal- — Engem tavaly is, most szerintem, mert átfogóbb, 
lani? is mindhárom_ szekció (zene, teljesebb képet nyerünk egy 

Íme a válaszok, melyek s*inház, képzőművészet) ér- korszakról, s annak fejedel-
önmagukért beszélnek. dekelt. Az elmúlt ev során méről Beethovenről. Vertiká-

- Én tavaly csupán a zenei SJ\ S f n i ó Judit és Kazimier usan kapunk tehát többet, s 
sorozatot hallottam - kezdi *aroly mondanivalója volt ezt igényeljük is! 
Visy Gábor, ötödéves TTK- hasznos élmény szamomra, Ami hiányzik, az számom-
hallgató - , és egészében véve de összefoglalóan megállapít- ra is a modern zene. Bartók-
tettszett. Ha azonban a ré- ható, hogy minden szekció r61. fce,lfn* hallani, 
gebbiekkel is összevetve elérte célját; a művészetek ° .fA°J?£ e l ö * é P z 6 i s ' 

V É L E M Ë N Y E K 
J A V A S L A T O K 

A József Attila Tudományegyetem vezetőképző tanfolyamán 

kólának látszik a ma zené-
• - lOTieneits eyy-eyy puTiuiiusu- ¡¿h„, 

ramot akkor az a hiányos- nak reprezentdnsait sikerült 1 . . . , . . 
ság ötlik szembe, hogy sok „,«,„.,,* „,„,„,.„ , „„„, , • Három vélemény, három y emberközelségbe hozni. A kivánsigt s M fudja> h i n y 

második és harmadik kérdés- van még. Egy azonban biz-
re pedig együttesen válaszo- tosr a Collegium Artium 
lok, s mivel a zenében laikus nagy sikert aratott már ed-
vagyok, ezért inkább a szín- díg, s arra számíthat ezután 
házról! Szeretnék hallani is. hiszen minden okunk 
Ionescóról, annak is o Király me<Jvan bízni ebben! 
halódik című darabjáról, de Nlkolényi István 

az ifjúsági vezetésről 
A tanulmányi év megkez-

dése előtt tar tot ták meg a 
szegedi felsőoktatási intéz-
mények vezetőképző tanfo-
lyamai t A tanfolyamok so-
rán, hallgatva az előadáso-
kat, foglalkozva az anyaggal, 
sokakbán felvetődött a kér-
déá: Mennyit is hyüj t a ve-
zetőknek ez tt tanfolyam? 
Mennyit ér, mit jelent szá-
mukra és másoknak eZ á Ve-
zetőképzés? 

Gyakori, hogy ezt a kér-
dést dilettantizmusból teszik 
fel. Most olyan, ember véle-
ményét kértük, ki, aki hem 
dilettáns. Gondosan megala-
pozott elméleti tudással ren-
delkező. gyakorlati „szakem-
berrel" ál lunk szemben. Vár-
konyi Zoltánról, a Tudo-
mányegyetemi KISZ VB tit-
kárhelyetteséről van szó. 

A vezetőképzés szükséges-
ségét és jelentőségét már 
hosszú ideje hangoztat juk. A 
jó vezető jellemzői, a jó ve-
zető jellemvonásai nem ala-
kulnak ki önmaguktól. 

Megdöbbentő, hogy a gya-
korlat mennyire megmu-
tatja, hogy milyen sok hiá-
nyosság van vezetőink fel-
készültségében. 

Gondolunk itt például arra, 
hogy vezető szerveink több-
ségében csapnivalóan rossz 
jegyzőkönyveket készítenek. 

Tisztában vagyok azzal, 
hogy nem korszakalkotó és 
forradalmi gondolat a veze-
tőképzés és a vezetés tudo-
mányával való foglalkozás, 
jóllehet hazánkban ez még 
szinte gyermekcipőben se 
jár. 

A nyugati ál lamokban, 
pontosabban; az USA-ban 
1500, Nyugat-Európában 
182 vezetőképzéssel foglal-
kozó iskola működik, több 
nyugati állam egyetemci-
nek rendes tantárgya a ve-
zetéstudomány. 
A szocialista országokban 

a vezetőképzés meglehetősen 
el volt hanyagolva. Miért? 
Engedtessék meg, hogy erre 
ne té r jünk ki. 

A társadalom szervezettsé-
ge állandóan növekszik, egy-
re bonyolultabb mechaniz-
musok Irányítása lesz a ve-
zető feladata. Erre a munká-
ra készülni kell, tudományos 
igényű előképzéssel kell fel-
készíteni, az embereket. 

Nálunk még nincs kimun-
kálva a vezetés általános el-
mélete. Most folynak a kuta-
tások, az alapozó műveletek. 

Jogos kérdés felvetése: ho-
gyan és miért foglalkozunk 
mégis az ifjúsági vezetés el-
méletével? 

Először azt kell leszögez-
nünk, hogy 

szükség van kifejezetten 
if júsági vezetőképzésre! A 
tömegesítés olyan vezető-
ket vitt funkcióba, akik-
nek képzettsége, tapaszta-
lata kevés volt. Vonatkq-
zlk ez egyetemünkre is! 

Szervezetünk számára két 
vonatkozásban is fontosak a 
vezetés kérdései, s ez ad egy-
ben választ a r ra a kérdésre 
is. miért foglalkozunk veze-
tőképzőinken a vezetés el-
mélettel, illetve gyakorlattal. 

— Az egyetemet elvégző 
fiatal szakemberek előbb-
utóbb olyan munkaterüle ten 
fognak dolgozni, ahol más 
emberek munká já t kell szer-
vezni, vagyis valamilyen 
szinten vézetni fognak, a 
gazdasági, illetve társadalmi 
élet egy bizonyos területén. 
Fontos az egyetemi KISZ-
szervezetek irányításában is. 

Nyilvánvaló e két szempont 
szoros kapcsolata. 

Egyetemünk KISZ Bizott-
sága élen jár , és több eset-
ben is üttörő szerepet ját-
szott a vezetési kérdések-
kel való foglalkozásban. 
Jelenleg előkészületben 
van egy útmutató, amely 
az egyetemi- KISZ-munka 
vezetési gyakorlatával fog-
lalkozik. 

Célszerű azonban már elöl-
járóban fel tüntetnünk a ve-
zetés feladatait, amelyek két-
i rányúak: 

1. — szervezési jellegű fel-
adatok; 
a) a feladatokat végre-
haj tó szervezet megal-
kotása, 
b) működéshez szüksé-
ges anyagi és személyi 
feltételek biztosítása. 

2. — A szervezeter működ-
tető emberekkel kapcso-
latos feladatok. 

A KUTYA 
EGY AUGUSZTUSI szom-

bat reggel lekéstem a pesti 
gyorsot. Pedig még délelőtt 
Kecskeméten kellett lennem. 
Kénytelen voltam stoppolni. 
Szerencsém volt, hamarosan 
fél is vett egy Trabant. Be-
tettem magam a hátsó ülés-
re. Elöl ketten ültek. Egy 
hölgy és egy úr. 

Beszélgettünk . — Egyszer 
csak mellettem valami mezo-
szoprán hangon felvonyított. 

— Jaj, nem is mondtuk 
magának, hogy velünk utazik 
a kis kutyánk is — törte meg 
a hirtelen beállt csendet a 
feleség. 

— De hol van, könyörgöm. 
Hangot hallok, de kutya se-
hol. 

— Ebben a kis kosárkában 
— emelte fel a kosár fedelét 
— ugye aranyos? 

— És tessék mondani hogy 
hívják? — hízelegtem 

— Ödön. 
— Szép név, érti is? 
— Próbálja ki. 
— Ödön, hopp! — mondtam 
— Nem bolha ez kérem — 

mordult fel a tulaj —nem tud 
pattanni. 

Most már azért se hagyom 
magam! Határozott intézke-
déseket tettem a békés „egy-
másmellettutazás" biztosítása 
érdekében. Eredménnyel — 
ödön rövid idő múlva az 
ölembe telepedett. 

— Na ugye milyen okos kis 
állat. — mondta a hölgy — és 
szobatiszta is! 

Szobatiszta?! Oh én mar-
ha! Mi lesz, ha a kut%a azt 
hiszi, hogy kint van az ud-
varon?! — Gyorsan vissza 
tettem „hálószobájába", a ko-
sárba. 

ERRE MIND A KETTEN 
megsértődtek. A hölgy is, a 
kutya is. 

— Nem tetves ez a kis 
aranyvirág, miért undorodik 
tőle. Azért vettünk ilyen ki-
csit, hogy könnyű legyen tisz-
tán tartani. 

— És, hogy kevesebbet 
egyen — szaladt ki e végze-
tes megállapítás a számon. 

Fagyos csend. A kiélezett 
helyzetet Kecskemét szélső 
házai mentették meg. 

— Kecskemét — szólalt meg 
ridegen a férj. 

— A központban legyen 
szíves megállni — jelöltem 
meg elválásunk helyét. És 
elkeseredtem. Szinte kidob-
nak — egy kutya miatt. Ne-
kem ne mondják ezután, hogy 
kényelmes és kellemes a 
„stoputazás"! 

— Központ — mondta a tu-
laj. 

MINTHA EGY KALAUZT 
hallanék — „végállomás!" ... 
Elköszöntem és kiléptem a 
kocsiból. A következő pilla-
natban úgy eliramodott a 
Trabant, mintha puskából 
lőtték volna ki... És a ku-
tyától el sem búcsúztam. So-
ha se fogom magamnak meg-
bocsájtani! 

Mészáros Rezső 

Több mint száz tervrajz 
Harminc mérnök munkája 
Egy hónappal határidő előtt 

Készülnek az egyetemi 
társasházak tervei 

Felkerestük a Szegedi Ter-
vező Vállalatnál Takács Máté 
építészmérnököt. Annak a fő-
leg fiatalokból álló „brigád-
nak" a vezetőjét, amely né-
hány hete már megfeszített 
erővel dolgozik a két egye-
tem fiatal oktatói számára 
építendő társasházak te rvra j -
zainak elkészítésén. 

Ugyanezen a napon a két 
egyetem lakásügyi Intéző-
bizottságának képviselői dr. 
Kékes Szabó András orvos-
egyetemi társelnök vezetésé-
vel Budapesten tárgyaltak az 
Országos Takarékpénztár ve-
zérigazgatójával. 

A tárgyalás célja: végső 
megállapodásra jutni a jö-
vendő lakástulajdonosok ál-
tal egy összegben befizetendő 
belépési vételárszázalék nagy-
ságáról. A megállapodást kö-
vetően azonnal megkezdőd-
nek a befizetések, amiről kö-
vetkező számunkban tájékoz-

I tatást adunk. 
A ml célunk: hogy meg-

tudjuk, megkezdődtek-e már 
a társasházak tervezési mun-
kálatai a Szegedi Tervező 
Vállalat KISZ-vezetősége és 
a vállalati igazgató által alá-
írt szerződésben foglaltak 

> alapján • 
I - Vállalatunk - kezdi 
' mondanivalóját a rokonszen-
> ves f iatal építészmérnök — 
| szeptember elején írásban is 

rögzítette szocialista szerző-
dés fo rmájában kötött meg-
állapodását a két egyetem 
lakásügyi Intézőbizottságával. 
A szerződésben mi a követ-
kezőket vál lal tuk: a terve-
zési összköltségek 22 száza-
léka, valamint az 1966 de-
cember 31-ig felépítend5 80 
lakásból a vállalat részére 
á tadandó fi lakás éllenében 
1965 december 31-ig elkészít-
jük a társasházak formájá-
ban épülő lakások teljes terv-
dokumentációját . 

— S mit jelent a valóság-
ban a szerződés sorain túl 
ez a vállalás? 

— Nagyon komoly munkát . 
Kiszámítottuk - folyta t ja 
szavait Takács Máté —, hogy 
a több mint 100 rajzból álló 
részletes tervdokumentáció 
elkészítéséhez 700 mérnöki 

munkanapra van szükség. A 
tervrajz készítését megkezd-
tük. Elkészültek a mai napig 
a beépítés tervel, amiket a 
tanács elfogadott s az elfoga-
dott terv a lap ján az I. kerü-
leti tanács költségvetése ter-
hére az alapközművesítésre 
közel 2 millió forintot meg 
is szavaztak. Elkészültek to-
vábbá a munkaközi építész-
tervek, amikre az épületek 
közmüvesítésl terveihez fe l -
tétlenül szükség van. 

— Megkezdték már ezek-
nek az épiilctkUzmüvcsitési 
terveknek a készítését ls? 

— Hogyne. Több ilyen gé-
pészeti terv el is készült 
már. így készen vannak a 
fűtésre, vízhálózatra, csator-
názásra vonatkozó t e rv ra j -
zok. A vállalatnak 30 terve-
zőmérnöke, technikusa dol-
gozik a rajzokon. Bár a szer-
ződésben határ időként de-
cember 31-et jelöltünk meg, 
mégis szeretnénk m á r no-
vember végére teljesen be-
fejezni a részletes tervdoku-
mentáció összeállítását. 

— Hallottuk, hogy a száz-
egynéhány tervrajz elkészí-
tése mit jelent munkaórában. 
Mennyi ennek a munkának 
a forintértéke? 

— Csak az építészeti terve-
zés dí ja meghaladná már a 
100 ezer forintot, ha figye-
lembe vesszük, hogy egy mér -
nöki munkanap munkaér téke 
mintegy 300 forint. A közmű-
tervezési munkák értéke az 
előzetes kalkuláció a lap ján 
több mint 120 ezer forint len-
ne. Ez az összeg az épittető-
ket terhelné s alaposan meg-
emelné a befizetendő össze-
geket. így azonban talán 
számára előnyös módon si-
kerül a szerződés szerinti 
munkát elvégeznünk. 

— Az időről-időre fölbuk-
kanó nehézségek, előre nem 
látott akadályok dacára — 
fejezte bé felvilágosítását Ta-
kács mérnök — bízunk ab-
ban, hogy sikerül minden 
Igényt kielégítő tervekkel se-
gítenünk a f iatal egyetemi 
oktatók lakásgondjainak, 
problémáinak mielőbbi meg-
oldását. 

P. I 


